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Minőségügyi tanácskozás 
Tíz ország minőségügyi 

szakembere inek részvételé-
vel hét főn Budapes ten meg-
kezdődöt t a KGST Szab-
ványügyi Együt tműködési 
Ál landó Bizottsága (minő-
ségügyi szekciójának ülése. 
A tanácskozáson részt vevő 
szakemberek elemzik az 
idén j a n u á r l - jén bevezetett 
kölcsönös minőségtanúsítási 
rendszer — az úgynevezet t 
Szeproszev-rendszer — gya-
kor la t i a lka lmazásának ed-

digi tapasztalatai t . Az ülé-
sen dön tenek arról is, mi-
lyen tanúsí tó jelet a lka lmaz-
zanak, amely bizonyítja, 
hogy megfelelő a minőség, 
s összeál l í t ják azoknak a 
te rmékeknek a l is táját , ame-
lyeket 1989-ben és 1990-ben 
kölcsönösen tanús í tanak, 
azaz a külkereskedelmi 
á rucsere során nem lesz 
szükség ismételt vizsgála-
tukra . (MTI) 

Bankváltozás 
Az Agrár Innovációs Bank 

Rt. hétfőn, a Kertészeti és 
Élelmiszeripari Egyetemen 
tartotta közgyűlését. Az Ag-
robank Rt. júl ius l - jé tő l 
Kereskedelmi bankkén t foly-
ta t ja muká já t . Az ehhez 
szükséges jogosítványok 
megszerzésére a szükséges 
előkészületeket megtették, 
es rendelkeznek a Pézügy-
minisztér ium előzetes egyet-
ertésével. A részvénytársa ' 
>ág úgy tervezi, hogy elő-
ször budapest i f i ók j áná l 
fogad vállalatokat, m a j d vi-
déki f iókhálózataiban is. 

Állami díjasok 

Természetformálók 
Ápril is negyedike a lka lmából a gabonafélék nemesí-

tése, termésfejlesztése, a gabonafehér j ék opt imál is hasz-
nosítása, va lamin t a gabonaminőség javí tása t e rén elér t 
e redménye ikér t a Miniszter tanács Szániel Imrét , a Ga-
bonatermesztési Kutatóintézet nyugalmazot t főigazgatójá t ; 
Barabás Zoltánt, a GKI tudományos főosztályvezetőjét és 
Lászti ty Radomirt , a Budapest i Műszaki Egyetem tan-
székvezető egyetemi t a n á r á t Állami Díj jal t ün t e t t e ki. A 
ké t szegedit kerestem föl, va jon ők hogyan értékelik, s 
m i n e k tu l a jdon í t j ák a z elismerést . 

az esélye, hogy valaki m a r a -
dandót alkosson. 

— Például? 
— A Rákosi-korszakban — 

ami akkor iban nagy szóvol t 
— Amerikából hoztam anya-
got a ciroknemesítéshez. Az 
e redmény a Hybar MV—301-
es, amely még ma is megáll-
ja helyét a köztermesztésbén. 

Szániel Imre két hónap hí-
ján húsz évet töl töt t az inté-
zetben, j a n u á r óta nyugdí jas . 

— A Dél-alföldi Mezőgaz-
dasági Kísérleti Intézetből 
úgy lett Gabonatermesztés i 
Kutatóintézet , hogy 1970-
ben főprof i lnak a gabonane-
mesí tést kaptuk. Szinte a 
nulláról indul tunk. Egy elis-
mer t b ú z a f a j t á n k volt a ha t -
vanas évek végén, a Kiszom-
bori l-es, azu tán a Fertődi 
293-as, az első magyar inten-
zív búza következett . Kuko-
ricából a Szegedi 71-es és 
270-es hibrid je lente t te a 
kezdetet. 

— Az önálló munka első 
jelentősebb eredményei mi-
kor jelentkeztek? 

— A kukoricánál 6—7 év 
kellett, a búzáná l 7—8, s az 
á rpáná l 17 év. A fel tételek 
megteremtése nem m e n t 
egyik napról a más ikra . Ele-
inte még tusoló-, j á rdaép í tés 
volt az elsődleges feladat , 
hogy emberi körü lményeke t 
te remtsünk. A megfelelő sze-
mélyek kiválasztása je len-
te t te a következő fokozatot . 
S ebben nekem, min t vezető-
nek jelentős szerep jutott . 
Remélem, e tekinte tben nem 
érhet szemrehányás, az én 
„pálcám a la t t " 22 kandidá-
tusi, 4 tudomány doktora, 
s egy akadémikus i fokozatot 
ér tek el munka tá r sa im. 
Nemigen esik erről szó. de 
szer intem csak így nőhet tünk 
fel a feladatokhoz. 

— ön személy szerint mi-
lyen területen dolgozott? 

— A magas f ehé r j e t a r t a l -
mú búza, a d u r u m első a l ap -
anyag-beszerzésében, a kí-
sérletek beindí tásában vet -
tem részt. Az akadémia i dok-
tori fokozatot a búza és ku-
korica minőség t é m á j á b a n 
szereztem. Azt vizsgáltam, 
hogy az ország különböző 
t á j a in az egyes agrotechnikai 
tényezők milyen hatással 
vannak a bel tar ta lmi ér té-
kekre, s mit lehet azér t ten-
ni. hogy a megtermel t minő-
ség népgazdaságilag felhasz-

nálható legyen. A búza mi -
nősítésére ú j e l járás t , s esz-
közt fe j leszte t tem ki, mely-
nek a gyakorlat i bevezetése 
még vára t magára . Az a lap -
probléma az, hogy a meny-
nyiség növelése a lapvetően 
nem párosul a minőség meg-
őrzésével, javulásával . Egyes 
t e rmőtá jakon ez jobban 
összhangba kerül , s ha tuda-
tosan kihasznál juk, nem kel-
lett volna kiszorulnunk a 
nyugat-európai piacokról. 

— A kukoricáról is essék 
szó! 

— A minőséggel a kelleté-
nél kevesebbet foglalkozunk, 
a t aka rmányok jelentős .szá-
zalékát a kukorica a d j a . Ép-
pen ezért a f ehé r j e és aminó -
savtar ta lom szerint szelek-
t ívebben kel lene válogat-
nunk. Az ipari feldolgozásra 
megint más összetétel a ked-
vező. Külföldi tőke bevoná-
sával, a célnak megfelelő ku-
korica kinemesítésével, egy 
jobban működő érdekeltségi 
rendszer keretei között je-
lentős ér tékekkel gazdagod-
ha tnánk . 

— Sikeresnek érzi-e ma-
gát? 

— Édesanyám szavai jutá-
nak eszembe. A maga szem-
pont jából mindenki annyi , 
amennyinek t a r t j a magát . A 
valóságban pedig mindenki 
annyi, amennyinek mások 
t a r t j ák , vagy előbb, vagy 
utóbb. 

* 

Barabás Zoltán konkurens 
cégnél. Mar tonvásáron kezd-
te kutatási m u n k á j á t 1950-
ben. 

— Érzése szerint mi a tu-
domány szerepe? 

— Az isteni t e remtés foly-
tatása, a m i t a természet el-
rontott , azt kell ki javí tani . 
Amit az ember ront el, még 
nehezebb helyrehozni. Ez je-
lenti az á l landó feladatot . 
Például , ha megje lenik egy 
növényi betegség, vegyszer-
rel megszünte t jük , az tán 
évek múl tán ú j r a előjön, de 
m á r a dupla dózis sem elég. 

— Van megoldás? 
— Az a r any középút, nem 

legyőzni, kiegyezni a te rmé-
szettel. Egy szintig hagyni 
kell a kórokozókat, csak a r ra 
kell ügyelni, hogy ne ha ta l -
masod janak el. 

— Mennyire tervezhető 
előre egy-egy jelfedezés? 

— Ez egy tá rsas já ték . El-
i n d u l t a z e m b e r egy i rányba, 
esetleg kudarcot vall, de va-
lami más bejön. Látni kell, 
ez is eredmény, amely ú j a b b 
kérdéseke t és megoldandó 
fe ladatokat vet fel. Lanka -
dat lan szorgalomra van 
szükség, s ludni kell e lhagy-
ni a hagyományos u taka t és 
lépéseket. No meg nem árt , 
ha a szerencse is mellénk 
szegődik. Nemzetközi együt t -
működés nélkül igen csekély 

Amikor 1969-ben á t jö t t em 
Szegedre, a búzanemesí tés-
ben is ilyen gyors e redményt 
szeret tem volna. Csakhogy a 
hibrid búza még mindig vá-
ra t magára . Tavaly a búza-
hibr idek előáll í tására egy 
eddig ismeretlen, ú j u ta t ta-
lál tunk. Reménykedünk és 
dolgozunk. Addig is minél 
jobb f a j t á k a t igyekszünk 
előállítani, amely jobb ter-
mőképességgel, s kü lön-kü-
lön valamilyen speciális ked-
vező tulajdonsággal rendel-
kezik. 

— Az utóbbi években igen 
sok szegedi fajta került az 
élvonalba, mondana egy pá-
rat? 

— Nagy reménység volt a 
GK-Boglár . Aztán jó ellen-
állóképességével „kiprovo-
kált ' ' egy addig a há t té rben 
megbúvó betegséget. A GK-
Kincsö a legkorábbi és jól 
terem, a GK-Zombor a leg-
többet termő, a G K - B e n c e a 
fuzá r imnak ellenálló. De en-
nél jóval több van a válasz-
tékban. Az eredményes m u n -
kának köszönhető, hogy a 
már a köztermesztésben a 
hazai f a j t á k elérték a 80 szá-
zalékot, korábban az a r ány 
fordí to t t volt. A mar tonvásá -
r iakkal hasonló nagyságren-
det képviselünk, az utóbbi 
években mi é r tünk el jobb 
eredményeket . Ennek az is 
oka, hogy a mi búzáink zö-
me koraibb érésű, s az aszá-
lyos években az előnyt je len-
tett. Egyébként a ké t intézet 
tevékenysége jól illeszkedik. 

— 1985 óta akadémiai le-
velező tagnak mit jelent az 
elismerés? 

— Nagy öröm, de nem sza-
bad túlbecsülni. A kuta tás-
ban egyedül nem lehet fel-
muta tn i semmit. A specialis-
táka t kell összetartani, ins-
pirálni, s meg kell tudni „bo-
csátani", ha egyes szakterü-
leteken jobbak nálam. 

Tóth Szeles István 

„Ki kellene hozni belőlük! H 

É
rdekes, sokoldalú, jóízű vitáról m i n -

dig szívesen számol be a tudósító. 
Különösképpen akkor , ha a téma, 

a közeg va lamiér t még szokat lan is, eset-
leg biziató előjelű tanulságai vannak a z 
eseménynek Mint például annak , a m i -
nek a napokban részese lehe t tem — s 
ami, hogy a vi ta tkozás t inédzser hangvé-
telű te rminológiá já t idézzem: „feldobott". 
Pedig az iskolában, ahová hívtak, hogy 
az é r t ékrendek i rán t érdeklődő, azokkal 
rendszereser. foglalkozó gyerekek körében 
(Van ilyen! Itt, Szegeden is!) beszélges-
sünk, nem éppen szívderí tő dolgokról volt 
szó. Témáink, az ér téktorzulások, illetve a 
devianciák voltak. Amiktől bizonnyal 
nem kell, nem lehet „feldobódni". De: 
attól igenis lehet, hogy ezekről a t á r sa -
da lmunkban egyre több gondot okozó je-
lenségekről diákok beszélgetnek (s nem-
csak „osztályfőnöki órai t ananyag"-ként ) 
— a t isz tábban látás, az összefüggések 
megismerésének szándékával , jó indulatú 
tenni akarássa l . 

Akkor, a m i k o r mindenfe lö l az t hallani , 
tapasztalni , hogy a z i f j ú ság körében a z 
é r tékeket illetően nagy a bizonytalanság, 
s egyre szaporodik közöt tük a deviáns 
maga ta r t á súak száma, illetve erősödik 
bennük á pr ivat izálódás és az e lmagá-
nyosodás. Ez igaz — de nem szabad ál-
talánosí tani . Sőt azoknak kell hinni, azo-
kat kell erősíteni, ak ik á l l í t ják , hogy a 
gyerekekben még megvan a közösség-
igény. Csakhogy: a közösségek nem szer-
veződnek magukér t a közösségekért. Va-
lamilyen közös cél, program, összetartó 
erő kell hozzá. S a f ia ta lok itt és most ezt 
nemigen ta lá l ják . Fogalmazták úgy is 
beszélgetőpartnereim, hogy a z i f j ú ság jö-
vőképe labilis. S e lmondták ezt úgy is, 
hogy bár e l fogad ják a szocializmust, de 
nem t u d j á k igazán, hogy mi is az — nem 
fedi egymást a t anu l t és a megélt szocia-
l izmuskép —, há t nem tudnak, tenni túl 
soka t azért , hogy ez a szocializmus jobb 
legyen. Ref rénkén t t é r t vissza a kérdés: 
„De mit vál la l junk, s mié r t ? " Ám ezt a 
kérdést a vállalási készség hangsúlyával 
te t ték fe l S hiszem is nekik, hogy vál -
lalásokra, t e l t ek re készek. 

Mert valami belső biztonságot a d ó é r -
tékrenddel közelítik a problémákat . Cél-
juk nemcsak a mindenáron- va ló pénz-
szerzés és érvényesülés. Sőt rosszal l ják 
azt, hogy mife lénk manapság ezek á l lnak 
az é r tékhie ra rch ia csúcsán. Nem tudnak , 
nem a k a r n a k ilyen é r tékrendhez kötődni. 
Más értékeket , erkölcsi fogódzókat keres-
nek. S bíznak abban , hogy ta lá lnak is. 
Mer t — min t pé ldaként fe lemleget ték — 
elődeik is t a lá l tak törekvéseikhez olyan 
rendező elveket , min t a vallásos hi t ; a 
hazaf iság és a nemzeti érzés; a baloldali 
mozgalmi eszmék; a humani tás . 

Az ér tékrendeződéshez •— szer in-
tük — ezeknek a z eszméknek ia 
pozi t ívumait kellene összeötvözni. Hinni 
kel lene abban , hogy kia lakí tha tó egy, a 
mainál opt imál isabb ér tékrend, amelyben 
a h ierarchia csúcsán olyan ér tékek ál la-
nak, m i n t m család, az é r t e érzet t felelős-
ség: egvmás ember i t isztelete: a jövér t 
érzet t felelősség stb. s t b Tizenéves v i ta -
t á r sa im az óha j to t t é r tékhordozók közül 
legjobban a családot hangsúlyozták. Azt 
szeretnék, ha jobb lenne A legkisebb, 
de legnagvobb biztonságot adó közösség-
nek t a r t j á k , s számos egyéni és t á r s a -
dalmi probléma gyökerének. 

Nem, ezek a gyerekek m é g nem úgy 
f o g a l m a z t a k , m i n t a l é l e k b ú v á r v a g y t á r -

Ha ál lnak a z ú j ház falai , a tető is a helyére kerül t , még 
nincs kész a z épület . Akkor kezdődik a fészekrakás . 
Könnyebb helyzetben lesznek — remélhetően — az építők, 
épí t te tők Szegeden, ugyanis Fészek Á r u h á z nyílt tegnap, 
hétfőn a Szatymazi utcában. Az Alföldi Tüzép Vál la la t 
2 ezer négyzetméteres üzletében 50 millió for in t é r tékű a z 
árukészlet . Sokféle áru kapható. Többek között burkolók, 
fürdőszoba-berendezések, fű téshez való kellékek, hőszige-
telők. A Fészek Áruház hétfőtől szerdáig és pénteken reg-
gel 8 és dé lu tán 4 óra között, csütörtökön pedig reggel 

nyolc és dé lu tán 6 óra között t a r t nyi tva 

sada lomkuta tó szakemberek, hogy „a 
család a z a mikroközösség, amineK el len-
őrző funkc ió j a v a n és in tegrá l j a a z egyént 
a tá rsadalomba" , de szavaikból egyértel-
műen az derü l t ki, hogy a családon szét-
hul lását igazán megsínylik, s az t t a r t j á k 
egyik fő okakén t számon a deviáns m a -
ga uartásoknaK. A tarsadalmi beiiieszKe-
dési zavarok közül a gyerekeket nyi lván-
valóan az i f júkor i veszélyeztetettség prob-
lémái fogla lkozta t ják legtöbbet. A meg-
szokottól eltérő, útról letérő, dev iáns 
maga ta r t á sú kor társa ik konfliKtusaiért , 
e l tévelyedésükér t jó részt a széteső csa-
ládokat okol ják. A csavargást , a z a lkoho-
lizálást, a narkózást , a „balhézást", a bű-
nözést következményeknek t a r t j ák , szin-
t e valamennyi „ i f júkor i e lkövető" eseté-
ben. A rendezet len körülmények, a fe l -
bil lent ér tékorientációk, a romló morál 
következményének. A kis közösségek vál-
ságát és a nagyobb, a tá rsadalmi közeg 
gondja i t együttesen okol ják azér t , hogy 
szaporodnak a devianciák. Mégpedig — 
bár ezt valószínűleg nem is t u d j á k — 
éppen a z ö életük ide jén; a 70-es évek 
közepétől emelkedik a z eltévelyedök 
száma. Mostanra m á r a népességnek 7-3 
százaléka, körülbelül 700-800 ezer a „ke-, 
zelt deviánsok" száma.) Szeretnének, de 
maguktó l nemigen képesek tenni azért , 
hogy „szabálytalan" magatar tású , devián-
sán viselkedő t á r sa ika t a jó ú t ra segít-
sék. Hiszen már a z gondot okoz nekik, 
hogy megí té l jék , kinek milyen tet te de-
viáns. A változó körü lmények függvénye 
a deviancia, a szabályta lan, a z útról leté-
rő megítélése. Még a fe lnőt tek is nehe-
zen t u d j á k követni a z ehhez írot t és í ra t -
lan, folyton változó szabályozókat, n e m -
hogy a gyerekek. Ámde: r áveze the t jük — 
s igénylik is, hogy rávezessük — őket 
azokra a z í ra t lan, s igen keveset vál-
toz ta tha tó szabályokra, amelyek a lapve-
tően meghatározzák a megítélést, az e r -
kölcsi é r t ékrende t Mint például a becsü-
let, a szeretet, a tisztelet, a segítőkészség, 
a dicsőség, iüe tve a becstelenség, a t isz-
teletlenség, az irigység, az önzés, a rom-
bolás — azaz, a morál , a viselkedés, a z 
e t i k e t t . . . 

Amike t igényel, s a m i k n e k problé-
máival derekasan küszködik a z a 
kis gyerékcsapat , ak ikke l m i n a p 

beszélgettem. S a k i k ar ró l győzködtek, 
hogy mindez nemcsak őket foglalkoztat-
ja, hanem nagyon-nagyon sok korosztá-
lyos t á r suka t . Kikben igenis v a n n a k ér té-
kek, csak „ki kel lene hozni belőlük", „el 
kéne rendezni a körülményeiket" , „segí-
teni kel lene rendet tenni a f e jükben és 
az érzelmeikben". Hogy kevesebb legyen 
körükben a deviáns maga ta r t á sú , a z if-
jú korában veszélyeztetett . Hogy csök-
kenhesenek valamicskét a kamaszsereg 
körében a z ér téktorzulások. Amit ők m a -
guk is szeretnének. Csakhogy: m a g u k r a 
hagyva nem képesek rá. Nem elég a jó 
példát a d ó k n a k k i já ró t isztelet — mit 
ezennel í rásban teszek le — a z é r ték-
orientációkkal rendszeresen foglalkozó is-
kolai kis kör t ag ja inak sem; több felnői t 
beszélgetőpartner és konkré t segítség kell 
nekik. Más iskoláknak, m á s i f júsági szer-
vezeteknek pedig több ilyen „érdeklődési 
kör", „öntevékeny csoport". „szakkör" 
— mindegy, minek nevezzük, csak le-
gyen. Hogy velük együt tműködve, beszél-
getve. vi tatkozva, a tudósító mi né' több-
ször írhasson „feldobó" kezdeményezé-
sekről. » 

Szabó Magdolna 

fl fogyasztók 
védelmében 

Két témát tárgyal t meg 
a Fogyasztók Szeged Városi 
Tanácsa tegnap, hé t főn dél-
után. Előbb az 1984—1987 
közötti időszak lakossági el-
látásával, a szolgáltatással 
és az idegenforgalom hely-
zetévei foglalkoztak. Tizen-
egy témában fo ly ta t tak vizs-
gálatot. Többek között a tej-
ipari vál la la t tevékenységét , 
a d iabe t ikus élelmiszer és 
gyógyvízellátást a l i f tek és 
a t ávfű tés helyzetét, a kis-
iparosok szolgáltató m u n k á -
ját elemezték. 

A testület 46 javasla tot 
fogadott el, amelyeket to-
vábbí tot tak az é rdeke l t vál-
lalatoknak, szövetkezetek-
nek, a tanácsi szakigazga-
tási szerveknek és a Fo-
gyasztók megyei és Országos 
Tanácsának. Végül a f o -
gyasztók kiváló bol t ja ver-
seny 1987. évi e redményei t 
ér tékel ték. 
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